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ОХРАНА ОКРУЖАЮЩЕЙ СРЕДЫ
Боронина Л. В., Садчиков П. Н. Оценка качества поверхностных водоисточников 10
Приведены результаты исследований, проведенных на основе статистических данных по показателям, указывающим на увеличение количества подавляющего большинства загрязняющих веществ в общем объеме проб воды. При этом абсолютные величины базисного прироста положительны, что свидетельствует об увеличении содержания загрязняющих веществ по сравнению с 2006 г. Положительные значения показателя цепного прироста указывают на неблагоприятную динамику постепенного увеличения массы данных веществ, а соответствующие относительные показатели (базисные и цепные темпы роста и прироста) – на увеличение их процентного содержания.
Ключевые слова: загрязнитель, проба воды, цветность, запах, взвешенные вещества, очистные сооружения.

ENVIRONMENTAL PROTECTION
Boronina L. V., Sadchikov P. N. The appraisal of surface water sources quality 10
The results of the statistical appraisal of the parameters indicating the growth of vast majority of pollutants in the total volume of water samples are presented. Herewith the absolute values of the basic growth are positive, which is the evidence of the pollution buildup compared to 2006. The positive values of chain growth indicate unfavorable dynamics of the gradual increase of the given substances in weight; whereas the relevant comparative values (basic and chain increase and growth rates) show their percentage build-up.
Key words: pollutant, water sample, color, odor, suspended solids, wastewater treatment facilities.

НАДЕЖНОСТЬ ГИДРОТЕХНИЧЕСКИХ СООРУЖЕНИЙ

Куранов Н. П., Розанов Н. Н., Тимофеева Е. А., Войнич-Сяноженцкий Т. Г. Оценка безопасности и риска аварий гидротехнических сооружений 16
Обоснована необходимость совершенствования методики оценки риска аварий гидротехнических сооружений на основе общего понятия риска как произведения вероятности (частоты) аварии на возможный ущерб (социальный, материальный, экологический и т. д.). Приведены результаты исследований, позволяющие проводить комплексную оценку уровней риска аварий гидротехнических сооружений. Проведено сравнение предлагаемого метода расчета с традиционным методом на тестовых примерах оценки риска аварий гидротехнических сооружений.

Ключевые слова: безопасность гидротехнических сооружений, риск аварий, доза негативного воздействия, фактор опасности и уязвимости.

RELIABILITY OF HYDRAULIC ENGINEERING STRUCTURES

Kouranov N. P., Rozanov N. N., Timofeyeva E. A., Voinich-Syanozhentsky T. G. Estimating the safety and failure risk of hydraulic engineering structures 16

The need for improving the technique of estimating the failure risk of hydraulic engineering structures on the basis of the general concept of risk as the product of failure risk (frequency) by potential damage (social, material, environmental etc.) is substantiated. The results of investigations are presented that provide for the comprehensive estimation of hydraulic engineering structure failure risk levels. The suggested design approach is compared with the traditional method by test examples of estimating the risk of hydraulic engineering structure failure.

Key words: safety of hydraulic engineering structures, failure risk, dose of negative effect, hazard and vulnerability factor.

НАНОТЕХНОЛОГИИ В ВОДООЧИСТКЕ

Кофман В. Я. Наночастицы металлического железа для очистки подземных вод (обзор зарубежных изданий) 24

Представлен зарубежный опыт использования технологии очистки подземных вод с помощью наночастиц металлического железа. Технология инжекции наночастиц позволяет доставить их через нагнетательные скважины практически в любую точку на любой глубине бассейна подземных вод. Ограничения диктуются только экономическими факторами. Количество и размещение скважин определяется геологическими и геохимическими условиями загрязненного участка, которые должны быть изучены. Реализации проекта предшествуют исследования, призванные определить необходимый состав и концентрации суспензии наночастиц железа, оборудование для инжекции, размещение и глубину скважин, рабочее давление и расход суспензии, продолжительность обработки.

Ключевые слова: подземные воды, загрязняющие вещества, скважина, наночастицы металлического железа, инжекция.

NANOTECHNOLOGIES IN WATER TREATMENT

Kofman V. Ya. Nanoparticles of metallic iron for ground water treatment (review of foreign publications) 24

The international experience in using the technology of ground water treatment with the help of nanoparticles of metallic iron is presented. The technology of injecting nanoparticles provides for their transfer through intake wells practically to any point at any depth of the ground water basin. Limitations are imposed exclusively by economic factors. The well number and placing are determined by geologic and geochemical characteristics of the polluted area subject to investigation. Prior to the implementation of a project studies shall be carried out to specify the required composition and concentration of iron particle suspension, injection equipment, well placing and depth, working pressure and consumption of the suspended matter, duration of treatment.

Key words: ground waters, pollutants, well, nanoparticles of metallic iron, injection.

ПРОЕКТИРОВАНИЕ СИСТЕМ ВОДОСНАБЖЕНИЯ И ВОДООТВЕДЕНИЯ

Пупырев Е. И. Выбор технологии очистки воды в современных экономических условиях 29

Предложен формализованный метод оценки технологий очистки воды, который позволяет сравнивать их по показателям качества, стоимости, надежности и индексу доступности. Показано, что одна и та же технология может быть предпочтительна для одного поселения и нецелесообразна для применения в другом поселении. Это зависит от региональных экономических условий, качества исходной воды, требований к надежности и т. п. В каждом поселении для местных условий может быть предложена лучшая технология. Для проектировщиков можно упростить формализованный метод оценки выбранной технологии, особенно для соотношения показателей стоимость–качество или качество–надежность.

Ключевые слова: технология очистки воды, качество, стоимость, надежность, доступность.

DESIGNING WATER AND WASTEWATER SYSTEMS

Poupyrev Ye. I. Selecting the technology of water treatment in the present-day economic environment 29

A formal approach to the evaluation of water treatment technologies that provides for comparing quality parameters, costs, reliability and availability indices is suggested. It is shown that one and the same technology being preferable at one settlement, however, is unpractical for applying somewhere else. It depends on the local economic environment, water quality, reliability requirements etc. It is possible to select the best technology for any settlement basing on local conditions. For design people the formal approach to the evaluation of the selected technology can be simplified, particularly for the cost–quality or quality–reliability ratios.

Key words: water treatment technology, quality, cost, reliability, availability.

ЭНЕРГОРЕСУРСОСБЕРЕЖЕНИЕ

Игнатчик С. Ю. Энергосбережение и обеспечение надежности при реконструкции канализационных насосных станций 37

Приведены основные положения метода расчета надежности и энергосбережения при разработке проекта реконструкции районных канализационных насосных станций, обеспечивающих транспортировку сточных вод на очистные сооружения. При технико-экономическом обосновании проектного решения определяются технологические и вероятностные показатели надежности для каждого элемента технологической части станции, а также вероятностные и параметрические показатели надежности станции в целом. Выбор варианта реконструкции технологической части станции производится с учетом требований к охране окружающей среды и инвестиционной эффективности проекта.
Ключевые слова: насосная станция, сточные воды, расчетная гидравлическая модель, энергосбережение, показатели надежности, эксплуатационные затраты, чистый дисконтированный расход.
POWER RESOURCES CONSERVATION

Ignatchik S. Yu. Energy conservation and reliability assurance in upgrading sewage pumping stations 37

The main principles of reliability and energy conservation calculation method for designing the upgrade of local sewage pumping stations that are transferring wastewater to the treatment facilities are presented. When preparing a feasibility study of the project design the technology and probability indices of reliability for each element of the process part of the pumping station together with probabilistic and individual dimension reliability are determined. The option of upgrading the process part is selected with account of the environmental requirements and investment efficiency of the project.

Key words: pumping station, wastewater, hydraulic design model, energy conservation, reliability indices, operating expenses, net discounted flow rate.

Мельник Е. А., Рублевская О. Н. Пути решения проблемы энергосбережения в системе канализования Санкт-Петербурга 45

Рассмотрены технологии обработки осадка сточных вод на канализационных очистных сооружениях Санкт-Петербурга после механической и биологической очистки. Технологии термического гидролиза и термофильного и мезофильного сбраживания осадков предложены европейскими компаниями PWT (Германия), Veolia (OTV, Франция) и Cambi (Норвегия). Реализация проекта по использованию энергетического потенциала осадка сточных вод позволит ГУП «Водоканал Санкт-Петербурга» получить уникальный опыт системного подхода к решению проблемы утилизации осадка.
Ключевые слова: осадок сточных вод, биогаз, метантенк, сбраживание, мезофильный процесс, термофильный процесс, термический гидролиз.

Melnik Е. А., Roublyovskaya O. N. Tackling the problem of energy saving in the Saint-Petersburg wastewater system 45

The technologies of primary and secondary sludge treatment at the Saint-Petersburg wastewater treatment facilities are considered. The technologies of thermal hydrolysis and thermophilic and mesophilic digestion were suggested by European companies PWT (Germany), Veolia (OTV, France) and Cambi (Norway). Implementing the project of using the energy potential of wastewater sludge will allow Saint-Petersburg Vodokanal PUE to gain unique experience of systematic approach to the solution of sludge utilization problem.
Key words: wastewater sludge, biogas, digester, digestion, mesophilic process, thermophilic process, thermal hydrolysis.

ОЧИСТКА СТОЧНЫХ ВОД

Бальцер Д. В., Павлович Л. Б. Использование очищенных фенольных сточных вод в водоснабжении коксохимического производства 52
Рассматривается технология использования биохимически очищенных фенольных вод взамен технической воды в производственном водоснабжении коксохимического производства на скрубберах мокрой очистки дымовых газов сушильного отделения углеобогатительного цеха и в коксовых цехах на орошение циклонов-промывателей аспирационных систем, флотации угля. Показана возможность использования всего объема биохимически очищенной воды в техническом водоснабжении коксохимического производства; повышения эффективности очистки выбросов в атмосферу от угольной и коксовой пыли в пылеулавливающем оборудовании на 23–26%; дополнительной очистки сточных вод адсорбцией на коксовой и угольной пыли. Внедрение технологии позволяет экономить 2,1 млн. м3/год технической воды.

Ключевые слова: коксохимическое производство, биохимически очищенная сточная вода, аспирационная система, скруббер, очистка выбросов, угольная и коксовая пыль, флотация угля.

WASTEWATER TREATMENT

Baltser D. V., Pavlovich L. B. The use of treated phenolic industrial effluents for process water supply of coking plants 52
The technology of using phenolic effluents after activated sludge treatment for process water supply at coking plants for wet scrubbing of flue gases from drying shops of coal-cleaning facilities, and also in coke departments for flushing cyclones for aspiration system washing and coal flotation is considered. It is shown that the use of the entire volume of the effluent after biochemical remediation in coking plant process water supply makes it possible to improve by 23–26% the efficiency of dust separation equipment eliminating coal and coke from atmospheric emissions; to provide for tertiary treatment of wastewater by adsorption on coke and coal dust. The introduction of the technology allows saving 2.1 mln m3 of process water annually.

Key words: coking plant, activated sludge effluent, aspiration system, scrubber, purification of atmospheric emissions, coal and coke dust, coal flotation.

Мешенгиссер Ю. М., Щетинин А. И., Марченко Ю. Г., Зинченко Д. Б. Расчет аэрационной системы песколовок 59

Приведена методика расчета аэрационной системы песколовки, включающая энергетические соотношения и формулы для определения диаметра и скорости всплытия пузырьков воздуха. Предложенные зависимости показали хорошее совпадение расчетных и экспериментальных значений интенсивности поперечной циркуляции воды в аэрируемой песколовке. На основе отечественных и зарубежных рекомендаций по указанной методике рассчитана придонная скорость циркуляционного потока воды в типовых аэрируемых песколовках. Показано, что использование мелкопузырчатых аэраторов позволяет экономить до 30–50% воздуха.

Ключевые слова: песколовка, система аэрации, придонная скорость потока, расход воздуха.

Meshengisser Yu. M., Shchetinin A. I., Marchenko Yu. G., Zinchenko D. B. Designing the aeration system of grit chambers 59

The procedure of designing the aeration system for grit chambers including energy relations and formulas for calculating the diameter and rate of air bubbles ascent is presented. The suggested relationships showed close agreement of calculated and experimental values of the transverse water circulation rate in the aerated grit chamber. On the basis of domestic and foreign recommendations on the given design procedure the bottom velocity of water circulating flow in typical aerated grit chambers was calculated. It was shown that the use of fine bubble aerators provides for 30–50% air saving.

Key words: grit chamber, aeration system, flow bottom velocity, air consumption.

ЗА РУБЕЖОМ

Свинцов А. П., Гусаков С. В., Рыбаков Ю. П., Тами Аль-Харами. Техническое состояние и оценка надежности трубопроводов сетей водоснабжения в городах Ирака 63
Представлены результаты исследований технического состояния трубопроводов сетей водоснабжения в городах Ирака. Показано, что в условиях ограниченных материально-технических и экономических возможностей необходимо оптимизировать программу модернизации сетей с использованием показателей надежности и корректировкой сроков и методов реализации плана мероприятий.

Ключевые слова: водоснабжение, эксплуатационная надежность, повреждение трубопровода.

ABROAD
Svintsov A. P., Gousakov S. V., Rybakov Yu. P., Tami Al-Harami. Pipeline integrity and evaluation of the water distribution network reliability in Iraq cities 63
The results of evaluating the integrity of water distribution networks in Iraq cities are presented. It is shown that under conditions of limited economic opportunities, material and technical resources the program of upgrading the networks shall be optimized with the use of reliability indices and correction of dates and methods of implementing the action plan.

Key words: water supply, operating reliability, pipeline damages.
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